

中山醫學大學 99 學年度碩博士班甄試入學招生考試試題

護理學系碩士班

考試科目：護理學特論

時間：80 分鐘

新
聞
稿

※請注意本試題共(3)張，如發現頁數不足，應當場請求補齊，否則缺頁部份概以零分計算。 第 (1)

本試題共四大題，總分共 100 分。

一、下表為某一研究族群男性與女性基本資料之分佈情形，請回答下列問題 (20%)。

Variable	Male		Female	
	No. of cases	%	No. of cases	%
Gender	2311	57.1	1738	42.9
Age (years)				
60-69	1495	64.7	977	56.2
70-79	635	27.5	557	32.0
80-89	165	7.1	188	10.8
90+	16	.7	16	.9
Marital Status				
With partner	1644	71.2	852	49.0
Without partner	665	28.8	886	51.0
Education				
Illiterate	504	21.9	1172	67.7
1-6 years	1147	49.9	448	25.9
7-12 years	458	19.9	97	5.6
13-17 years	190	8.3	15	.9
Disease Status				
Heart disease	398	17.3	478	27.6
Diabetes	144	6.2	196	11.3
Stroke	117	5.1	58	3.4
Any one of the above	588	25.5	623	36.0

- (1) 男性與女性不識字的比例各為多少？
- (2) 女性的平均年齡約為多少歲？
- (3) 全部的男女中有偶的比例為多少？
- (4) 心臟疾病的比例誰比較高？
- (5) 總共有多少人至少罹患一種以上的疾病？

中山醫學大學 99 學年度碩博士班甄試入學招生考試試題

護理學系碩士班

考試科目：護理學特論

時間：80 分鐘

※請注意本試題共(3)張，如發現頁數不足，應當場請求補齊，否則缺頁部份概以零分計算。第 (2

新聞稿

二、請閱讀文章後用中文回答下列三個問題 (20%)

Aims and objectives. This paper aims to explore the critical elements of advanced nursing practice in relation to policy, education and role development in order to highlight an optimal structure for clinical practice.

Background. The evolution of advanced nursing practice has been influenced by changes in healthcare delivery, financial constraints and consumer demand. For the successful development and implementation of the role, policy, educational and regulatory standards are required.

Conclusion. The core concepts for the advanced nursing practice role are: autonomy in clinical practice, pioneering professional and clinical leadership, expert practitioner and researcher. To achieve these core concepts the advanced nurse practitioner must develop advanced theoretical and clinical skills, meet the needs of the client, family and the community. In a rapidly changing people-centered healthcare environment the advanced nurse practitioner can make an important contribution to healthcare delivery. The challenges ahead are many, as the advanced nurse practitioner requires policy and appropriate educational preparation to practice at advanced level. This will enable the advanced practitioner articulate the role, to provide expert client care and to quantify their contribution to health care in outcomes research.

- (1) What are the purposes of this paper? (10%)
- (2) What are the core concepts for the advanced nursing practice role? (4%)
- (3) What does the advanced nurse practitioner require for providing expert client care and for quantifying their contribution to health care in outcome research? (6%)

三、請說明為何需要做護理研究? (10%) 研究之目的為何? (10%)

中山醫學大學 99 學年度碩博士班甄試入學招生考試試題

護理學系碩士班

考試科目：護理學特論

時間：80 分鐘

新聞稿

※請注意本試題共(3)張, 如發現頁數不足, 應當場請求補齊, 否則缺頁部份概以零分計算。第 (3) 頁

四、臨床照護首重 Evidence based practice, PICO 為此方法之引導說明如下, 請您依照以下的策略與 PICO 說明如何利用文獻解決您個案的問題 (請依您的臨床經驗提供案例)(40%)

Searching for the evidence:

1. Start with the patient: clinical problems and questions arise out of patient care
2. Translate the clinical questions into a searchable question using PICO
3. Decide on the best type of study to address the question
4. Perform a literature search in the appropriate source(s)

P: Patient, Population or Problem

What are the characteristics of the patient or population?

What is the condition or disease you are interested in?

I: Intervention or exposure

What do you want to do with this patient (e.g. treat, diagnose, observe)?

C: Comparison

What is the alternative to the intervention (e.g. placebo, different drug, surgery)?

O: Outcome

What are the relevant outcomes (e.g. morbidity, death, complications)?